

A person died from starvation in Artsakh

According to the information received by the Human Rights Defender's Office and the research conducted by its Staff, a resident of Stepanakert, K. Hovhannisyan, born in 1983, died as a result of chronic malnutrition, protein and energy deficiency.

According to the conclusion of the forensic medical examination and the death certificate of K. Hovhannisyan, his death resulted from: “severe alimentary dystrophy (general exhaustion due to prolonged and incomplete intake of nutrients, edema, disorder of all forms of metabolism with organ changes and their functional disorders), cachexia, protein-energy deficiency, kwashiorkor (a specific severe type of eating disorder that develops with insufficient protein content in food, the development of the disease is promoted by severe living conditions, low standard of living), bilateral polysegmental pneumonia with a predominance of the croup element on the right, pulmonary edema, mixed metobolia, hypoxic encephalopathy, dystrophy of internal organs-kidneys, anemia, septic condition, right hydrothorax, chronic malnutrition”.

The catastrophic consequences of the ongoing 8-month-long blockade of Artsakh by Azerbaijan are more than noticeable and tangible in the public health sector, which primarily affect the health situation of the most vulnerable groups of the society – children, pregnant women, people with chronic diseases, people with disabilities and older persons.

The catastrophic food situation caused by the blockade and especially the 2-month-long complete siege, leading to the malnutrition of people and the threat of hunger, the lack of necessary medicines and the inability of the full functioning of the healthcare system create direct and undeniable threats to 120,000 population of Artsakh.

В Арцахе зафиксирован случай голодной смерти

Согласно информации, полученной Офисом Защитника прав человека (ЗПЧ), и исследованиям, проведенным аппаратом ЗПЧ, было установлено, что житель Степанакерта, К. Ованнисян 1983 г.р., умер в результате хронического недоедания, белково-энергетического дефицита.

Согласно заключению судебно-медицинской экспертизы и свидетельству о смерти К. Ованнисяна, причиной смерти являются: «выраженная алиментарная дистрофия (общее истощение из-за длительного и неполного приема питательных веществ, отек, нарушение всех форм обмена веществ, с структурными и функциональными нарушениями органов), кахексия, белково-энергетическая недостаточность, квашиоркор (специфическая тяжелая разновидность расстройства питания, развивающаяся при недостаточном содержании белков в пище, развитию болезни

способствуют тяжелые бытовые условия, низкий уровень жизни), двусторонняя полисегментарная пневмония с преобладанием крупозного элемента справа, отек легких, смешанная метаболия, гипоксическая энцефалопатия, дистрофия внутренних органов-почек, анемия, септическое состояние, правосторонний гидроторакс, хроническое недоедание».

Катастрофические последствия продолжающейся восьмимесячной блокады Арцаха со стороны Азербайджана более чем заметны и ощутимы в сфере здравоохранения, которые в первую очередь сказываются на состоянии здоровья наиболее уязвимых групп общества – детей, беременных женщин, лиц с хроническими заболеваниями, инвалидов и пожилых людей.

Катастрофическая продовольственная ситуация, вызванная блокадой и особенно двухмесячной полной осадой, и вследствие этого недоедание лиц и угроза голода, отсутствие необходимых лекарств и невозможность полноценного функционирования системы здравоохранения создают прямые и неоспоримые угрозы для 120 тысяч населения Арцаха.